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SUNDHOLMSKVARTERET: Inden 
sommerferien var der under 
debatten ”Byg eller bevar” 
om planerne for Sundholm 
enighed blandt samtlige par-
tier på Københavns Rådhus 
(undtagen Venstre, som ikke 
var repræsenteret) om, at der 
skal laves et fixerum - eller så-
kaldt ’stofindtagelsesrum’ - på 
stedet. 

Et ønske, der står højt på 
Amager Vest Lokaludvalgs li-
ste og er et af  lokaludvalgets 
konkrete projekter i den kom-
mende bydelsplan.

Sprøjter i gården
Det bakkes ikke mindst op af  
skolelederen hos naboen Ama-
ger Fælled Skole, Torben Høj-
man Jensen, som har oplevet 
et par meget alvorlige episoder, 
siden skolegården blev renove-
ret og åbnet op:

»Nogle af  stofmisbruger-
ne har valgt at gå ind i går-
den, hvor der er fred og ro i 
en busk eller lille oase, og der 
har de siddet og fixet. Vi har 
haft to tilfælde af elever, som 
har stukket sig på nogle sprøj-
ter i fritidshjemstiden, hvor de 
har gravet i jorden. Der er nog-
le regler fra embedslægen, som 

vi har fulgt, og vores egen for-
valtning (børne- og ungdoms-
forvaltningen, red.) har været 
i kontakt med social- og sund-
hedsforvaltningen om at lave 
et samarbejde.

Vi har fundet sprøjter på 
skolen en håndfuld gange, så 
nu går en af vores pedeller en 
runde hver morgen klokken 
syv og kæmmer området. Det 
er vel også spørgsmålet, om det 
er ret og rimeligt, at vi skal gø-
re det, men det er vi nødsaget 
til på grund af det åbne byrum, 
vi har fået - og som vi jo er 
glade for.

Jeg har heldigvis en foræld-
regruppe, som er enormt for-
nuftig. Der har ikke været no-
gen skingerhed, men en stor 
forståelse for, at når man har 
sit barn på skolen, så er man 
en del af byen, både i forhold 
til trafik og alt muligt andet. 
Men der har været en bekym-
rende tone - med rette.

Vi har haft nye forældre, 
som har spurgt, om vi havde 
problemer med brugere fra 
Sundholm. Og der har vi hid-
til sagt, at de eneste problemer 
har været, hvis nogle af vores 
store elever sidder og driller en 

dranker. Men når man finder 
en sprøjte, så er det et kæmpe 
problem,« siger skolelederen.

Bred enighed
Torben Højman Jensen er ik-
ke i tvivl om, at et stofindta-
gelsesrum vil dæmme op for 
problemet:

»Jeg har snakket med Sund-
holm om, at man kan sætte 
nogle kanylebokse op, selvføl-
gelig ikke på skolens grund, 
for det indikerer jo, at det er 
ok at gøre det, men lige uden-
for, så de har et sted at smide 
dem hen.

På et tidspunkt havde man 
lukket det offentlige toilet på 
Sundholm, og det var i den 
periode, der kom en stigning. 
Det er blevet åbnet igen, og det 
skulle have hjulpet lidt, men vi 
vil gerne have åbnet politiker-
nes øjne for, at hvis man kan 
have en fixelance på Vester-
bro, så giver det god mening 
på Sundholm også. Der er flere 
stofmisbrugere på Amager end 
på Vesterbro, men åbenbart ik-
ke så stor lydhørhed. Det er da 
sært, at man ikke kan have et 
fixerum i nærheden af en mas-
se brugere og børn...«

Med til debatten inden som-
merferien var lokale politikere 
fra Enhedslisten, Socialistisk 
Folkeparti, Socialdemokra-
terne, Alternativet, Radikale, 
Dansk Folkeparti, Liberal Al-
liance og Konservative. 

Her blev det drøftet, hvor-
dan man skal sætte skub i en 
helhedsplan for Sundholm-om-
rådet, heriblandt lave et fixe-
rum. Alle fremmødte poltikere 
markerede ved håndsopræk-
ning, at de er for idéen.

En af  dem var den lokale 
SF-kandidat til Borgerrepræ-
sentationen Anna Overlund-
Sørensen.

»Området er jo presset, fordi 
vi har så mange kommunale 
institutioner på et sted. Vi skal 
selvfølgelig have de lokale og 
områdets sundhedsmedarbej-
dere med på det, men vi skal 
have gjort noget ved det, og det 
virker oplagt at lave et fixerum.

Vi går jo ind for idéen i SF, 
fordi det bliver et sundheds-
tilbud i stedet for et forbud - 
brugerne får viden om, hvor-
dan de kan komme ud af de-
res misbrug. 

Det er ikke nødvendigvis no-
get, de tager imod første gang, 

men hvis de kommer der for 
70. gang og deres mor lige har 
ringet og været pissetræt af de-
res misbrug, så kan det jo væ-
re det, der får dem til at tage 
imod tilbuddet.«

Vil det så ikke tiltrække flere 
misbrugere?

»Jo, klart. Men det er altså 
et område, hvor vi ikke kan la-
de stå til. Og det var jo mega-

fedt at se, at alle bakkede op. 
Vi har brug for en helhedsplan 
for København for det her, og 
der ville et fixerum på Sund-
holm være en del af den,« si-
ger Anna Overlund-Sørensen.

Nu håber hun, lokaludval-
get og skolen, at politikerne af-
sætter penge til et fixerum på 
Sundholm ved de kommende 
budgetforhandlinger.

Håndsoprækning fra ti politikere, som er for et fi xerum. Foto: Amager Vest Lokaludvalg.

Skoleelever stak sig på kanyler
MISBRUG. Elever på Amager Fælled Skole har stukket sig på junk-kanyler i skolegården, formentlig fra stofmisbrugere 
hos naboen Sundholm. Der er bred politisk enighed om at etablere et fi xerum, blandt andet for at komme det til livs.

Fakta

SUNDHOLM OG STOFFER
 ■ Sundholm er samlingspunkt for mange forskellige borgere. En 

gruppe på ca.  er socialt udsatte, hvoraf mange er hjemløse, psykisk 
syge, stofmisbrugere eller alkoholikere. Stofmisbrugerne på Sundholm 
har ikke adgang til et stofindtagelsesrum med sundhedsfagligt 
personale. Dette resulterer i fund af blandt andet sprøjter og kokain 
på området. Især Amager Fælled Skole er meget udsat, da der 
jævnligt er fundet kanyler i skolegården. Problemet er stigende.

 ■ Derfor vil lokaludvalget, i samarbejde med Samarbejdsforum 
Sundholm, arbejde for et stofindtagelsesrum på Sundholm, med 
de formål at sikre et hygiejnisk miljø for stofindtagelse, mindske 
risikoen for smitte med hiv, leverbetændelse og infektioner, 
samt fjerne overdosis-dødsfald blandt stofmisbrugerne. 
Erfaringen fra Vesterbro er, at et stofindtagelsesrum øger 
kontakten til de stofmisbrugere, der ellers er svære at få i tale 
i forbindelse med helbred, trivsel og misbrugsbehandling.

 ■ Et fixerum vil koste i omegnen af  millioner kroner.
Kilde: Amager Vest Lokaludvalg.
 

U Nogle af stof-
misbrugerne 

har valgt at gå ind i 
gården, hvor der er 
fred og ro i en busk 
eller lille oase, og 
der har de siddet og 
fi xet. Vi har haft to 
tilfælde af elever, 
som har stukket sig 
på nogle sprøjter i 
fritidshjemstiden, 
hvor de har gravet i 
jorden.

TORBEN HØJMAN JENSEN, 
skoleleder, Amager Fælled Skole

Skolelederen ønsker i første omgang kanylebokse foran skolen 
ligesom denne i Sundholms Byhave. Foto: Jacob Schneider.


